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A konferencia apropóját az adta, hogy 
a Teremtésvédelmi Kutatóintézet egy-
szerre kapott két megkeresést: egyet az 
NKE Közép-Európa Kutatóintézetétõl, 
akik az erdõgazdálkodás múltját szeret-
ték volna bemutatni, egy másikat pedig 
az Agrárminisztériumtól, akik az erdõ-
gazdálkodás jelenét és a jövõjét vitatták 
volna meg. 

Bár az esemény fókuszában szakmai 
szempontok álltak, a konferencia a Te-
remtésvédelmi Kutatóintézet hitvallásá-
nak megfelelõen a lelki alapok megte-
remtésével kezdõdött. 

Vincze Krisztián, a PPKE rektorhe-
lyettese Assisi Szent Ferencet állította 
elénk példaképül, aki a világra nem 
egyszerûen használati tárgyként, ha-
nem Isten által minden élõlény számá-
ra szánt otthonként tekintett. A világ az 
az emberi létet hordozó élettér, mely-
ben élünk, halunk, és melyet örökül 
hagyunk, ehhez pedig óvni, ápolni és 
gondozni kell azt. Mindehhez világos 
szabályokra, azok ismeretére és betar-
tatására van szükség. 

Thuránszky István evangélikus lel-
kész elõadásában (lásd következõ cik-
künket – a szerk.) a Biblia fákat, kertet, 
erdõt idézõ képein keresztül a keresz-
tény hit életvezetési tanításait mutatta 
be, melyek az anyagi pazarlás helyett a 
gondviselésbe vetett bizalomra, a min-
dennapi kenyérért érzett hálás mérték-
tartásra intenek. Itt ér össze a lelki és a 
szakmai-politikai háttér, ugyanis ezt a 
mértéktartást tûzték zászlajukra az 
ENSZ által 2015-ben elfogadott fenntart-
ható fejlõdés céljai is. A 193 ország által 
példátlan módon egyhangúlag elfoga-
dott 17 cél szakmai, politikai alapot kí-
nált a környezetvédelemhez, azonban 
azt az erkölcsi alapot, amely a környe-
zetvédelembõl teremtésvédelmet gene-
rál, Ferenc pápa Laudato Si’ kezdetû 
enciklikája adta meg. Az enciklika sze-
rint az erdõ az ép környezet és a termé-

szeti létezés tere, a bõséges élet hordozó-
ja, melynek elhanyagolása, kizsigerelé-
se saját jövõnk esélyeit gyengíti. 

A lelki iránymutatást követõen a 
konferencia elsõ szakmai része az er-
dõgazdálkodás kialakulásával, fejlõdé-
sével, a fontosabb történelmi esemé-
nyek, összefüggések felelevenítésével 
kezdõdött. Amint arra Török Bernát, az 
NKE EJKK igazgatója is rámutatott, az 
erdõgazdálkodás története összefonó-
dott a nagy társadalmi és politikai vál-
tozásokkal. Az erdõk stratégiai szere-
pét kidomborító háborúk, az úrbérren-
dezés, a kiegyezés, a két világháború, 
Trianon – mind nyomot hagytak a ma-
gyarországi erdõgazdálkodásban. 

Konkoly-Gyuró Éva, a Soproni 
 Egyetem tanára elõadásában kiemelte, 
hogy a 18. század lényegi változást ho-
zott a természethasználati szemlélet-
ben. A 18. századig tartó gyakorlatot az 
adaptív természethasználat jellemezte. 
Az ember alkalmazkodott a tájhoz, és 
az adott tájspecifikus lehetõségeket ki-
használva fejlõdött a gazdaság, épült a 
társadalom. 

A 18. században azonban elindult a 
transzformatív természethasználat, ami-
kor az ember már nem alkalmazkodott 
a környezeti lehetõségekhez, hanem 
magát a természeti potenciált kezdte 
megváltoztatni, mely hosszútávon 
azonban káros hatásokkal járhat. Pél-
daként hozta fel az erdõk minõségi 
szempontokat nélkülözõ, kizárólag 
mennyiségi szempontok szerinti növelé-
sét. Ehelyett az erdõterületeket a táj-

specifikumoknak, a táj kontextusának 
megfelelõen kellene tervezni. Szilvacs-
ku Zsolthoz hasonlóan megemlítette, 
hogy komoly vízrendezési rehabilitáci-
ós programra lenne szükség annak ér-
dekében, hogy a vizes élõhelyek újra 
megjelenjenek az Alföldön. 

Balogh Róbert, az NKE EJKK KEKI 
tudományos munkatársa az állami 
fennhatóság kérdését vizsgálta az 1879. 
és az 1935. évi erdõtörvényekben. 
Elõadásában bemutatta, hogyan vált el 
egymástól az állami és a magánerdõ, és 
a profitorientált gondolkodás térnyeré-
sével hogyan vezetett az erdõk meg-
óvása érdekében fokozatosan az állami 
fennhatóság kiterjesztéséig. 

Trianonnak az erdészeti szakképzés-
re gyakorolt hatásáról Homor Péter, a 
Széchenyi István Egyetem levéltárve-
zetõje beszélt. A korabeli szakembe-
reknek három jelentõs kihívásra kellett 
választ találniuk: egyrészt az erdõsült 
területek és az erdõgazdaságilag mû-
velt területek nagy része határon kívül-
re került, másrészt a háború közvetlen 
hatásaként óriási faínség alakult ki, har-
madrészt az erdészeti szakoktatás, illet-
ve a humánerõforrás területén is meg 
kellett küzdeniük a háborúnak az em-
beri életekben, fizikai és mentális álla-
potban okozott maradandó hatásaival. 

Az állami erdõk fejlõdéstörténetét 
követõen Szabó Máté, a Pécsi Tudo-
mányegyetem tudományos munkatársa 
a Dráva-mente térségén keresztül mu-
tatta be a magánerdõk történetét a 19. 
században, elsõsorban az uradalmak 

A Pázmány Péter Katolikus Egyetem 
Teremtésvédelmi Kutatóintézete (TVKI) 
a Nemzeti Közszolgálati Egyetemmel 
(NKE) közösen, az Országos Erdészeti 
Egyesület (OEE) szakmai támogatásá-
val erdõgazdálkodási konferenciát 
szervezett Erdõgazdálkodás Magyar-
országon: Múlt – Jelen – Jövõ címmel, 
2023. június 6-án. 

Erdõgazdálkodás Magyarországon:  
Múlt-Jelen-Jövõ
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erdõgazdálkodási sajtosságaira fóku-
szálva. Elõadásában elmondta, hogy 
1784 és 1948 között 457 km-rõl 184 
km-re rövidült le a Dráva folyáshossza, 
de az erdõsültség aránya bõven a me-
gyei és az országos átlag felett volt, 
mely kiváló alapot jelentett egy jelentõ-
sebb faipari tevékenységhez. Erre az 
erdõvagyonra alapulva fejlõdõképes és 
nyugati piacokra exportáló faipar jöhe-
tett létre. 

A jelenkori kérdések vizsgálatát 
Zambó Péter államtitkár (AM) nyitotta 
meg Az állami erdõk szerepe és mûkö-
dése címû eladásával. Ebben kiemelte, 
hogy az erdõ sokkal több, mint fa-
anyag: klíma- és egészségügyi szerepe, 
rekreációs szolgáltatásai, a biodiverzi-
tás védelme és gazdasági értéke együt-
tesen adják a jelentõségét. Magyaror-
szágon jelenleg az erdõként nyilvántar-
tott területek 56%-a van állami kézben, 
ami európai szinten is kimagasló 
arány. Az állami erdõk stabilak és je-
lentõs faanyagtartalékokkal rendelkez-
nek. Az állami erdõgazdálkodás a köz-
jót szolgálja, célja a fenntartható erdõ-
gazdálkodás, a fa-alapanyagellátás, az 
ökoturisztika, a természeti értékek, a 
biodiverzitás védelme – hogy csak né-
hányat említsünk. Az erdõknek kiemelt 
szerepe van Magyarország klímacéljai-
nak teljesítésében is. 

Kiss János, az OEE Magán-erdõgaz-
dálkodási Szakosztály elnöke a ma gán-
erdõk szerepével kapcsolatban elmond-
ta, hogy a magánerdõ-tulajdonosoknak 
óriási nehézséget okoz, hogy a társadal-
mi elvárások és a jogszabályi követel-
mények betartása mellett biztosítani 
tudják a stabil bevételüket, fõleg, hogy 
magánerdõknél a gazdálkodási méret 
nagyon kicsi, néha alig éri el a 10 hek-
tárt. Komoly kihívást jelent az is, hogy a 
magánerdõt gyakran nagyon sok, osz-
tatlan tulajdonban levõ tulajdonos birto-

kolja. Mivel a tulajdonos határozza meg, 
ki legyen az erdõgazdálkodó, ez pedig 
az osztatlan közös tulajdonnál nehézsé-
gekbe ütközhet. Jelenleg több százezer 
hektár erdõ van gazdátlanul, ezt a gaz-
dálkodási hiányt pedig fel kellene olda-
ni. Az állami és magánerdõk bemutatá-
sát követõen Lakatos Ferenc, a Soproni 
Egyetem rektorhelyettese ismertette a 
Soproni Egyetem modellváltásának ta-
pasztalatait, eredményeit.

Ripszám István, az OEE alelnöke az 
egyén és a társadalom szemszögébõl 
vizsgálta meg az erdõvel kapcsolatos 
gondolkodásunkat. Beszámolt róla, 
hogy 2017-ben az OEE végzett egy 
közvéleménykutatást, melyben azt 
vizsgálták, hogy mi a véleménye az 
embereknek az erdõkrõl és az erdõ-
gazdálkodásról. Érdekes, hogy a né-
pesség nagy része azt gondolja, hogy 
az erdõterület az elmúlt idõszakban 
nagymértékben csökkent, miközben 
épp az ellenkezõje történt, és a hazai 
erdõk állapotát is romló tendenciával 
illették. Bár az erdõk fontosak az embe-
reknek, kevéssé ismerik az erdõgazdál-
kodással kapcsolatos tényeket, az erdé-
szeti munka megítélése pedig erõsen kö-
zepes. Az erdõket azonban mindenki 
adottnak veszi, nem forintosítják az ér-
tékét, azért az ökológiai szolgátatásért, 
melyet az erdõk nyújtanak, nem fizet-
nének. A jelenkori erdõgazdálkodás-
nak komoly kihívás a klímaváltozás, 
mert a klímaeltolódás miatt valószínû-
leg termõhelyromlással és új invazív fa-
jok megjelenésével kell számolni. Az 
erdõk megküzdõ-képességének, rezili-
enciájának fontosságát emelte ki elõa-
dásában Szilvácsku Zsolt, a TVKI tudo-
mányos munkatársa is. 

A jövõrõl szóló panelt Andréka 
 Tamás közigazgatási államtitkár (AM) 
nyitotta meg, az Állami erdõkre vonat-
kozó szabályozás felülvizsgálata címû 

elõadásával. Az állam az erdõkre vo-
natkozó szabályozás tekintetében egy-
fajta skizofrén szerepbe kényszerül, hi-
szen mûködésében egyszerre jelennek 
meg a tulajdonosi és a hatósági igazga-
tási jellegû szempontok. Jelenleg egyfaj-
ta dimenzióváltás zajlik, annak újra-
gondolása, újratervezése, mi is az állam 
elképzelése ezzel a célcsoporttal és va-
gyontömeggel. Egyre inkább elõtérbe 
kerülnek a közjóléti feladatok, a turisz-
tikai, egészségügyi és szociális-oktatási 
funkciók. Kidolgozás alatt áll a non-
profit jelleg erõsítése, ami annyit tesz, 
hogy az állam nem költségvetési bevé-
telforrásként tekint az erdõkre, sokkal 
inkább egyfajta közszolgáltatóként. Az 
államtitkár felvetette, hogy indokolt 
lenne megvizsgálni a vadgazdálkodás 
kérdéskörét, és elgondolkodni a vadá-
szat és a vadgazdálkodás szétválasztá-
sáról. Elmondta, hogy a jelenlegi sza-
bályok újragondolását jogi oldalról a 
szabályozás szintjeinek felülvizsgálatá-
val kell kezdeni. Deregulációs megkö-
zelítésre van szükség, rendeleti szintû 
szabályozásra ott, ahol most sokszor 
törvényi szabályozás van érvényben. 
Ennek oka, hogy a törvényi szabályo-
zás rugalmatlanabb szabályozási kere-
tet eredményez, amelynek módosítása 
nehéz, hosszadalmas, és ahol a szak-
mai szempontok sokszor elvéreznek a 
politikai viták során. Lényeges kérdés a 
társult erdõgazdálkodás, az erdõbirto-
kossági társulat szabályozásának új 
alapokra helyezése is, mert a meglévõ 
elavult és mûködésképtelen. 

A korábbi elõadásoknál is említett 
közvéleménykutatás eredménye is jól 
mutatja, hogy az egyik legfontosabb 
feladat a hiteles, hatékony kommuniká-
ció, hogy a társadalom objektív, valós 
képet kapjon az erdészek munkájáról, 
az erdõk állapotáról, és emelkedjen az 
erdész szakma presztízse. 

Hidvéghiné Pulay Brigitta is méltatta 
az erdészek elhivatottságát és türelmét, 
akik képesek hosszú távban gondol-
kodni, hiszen munkájuk nem hónapok 
vagy évek, hanem sokszor csak évtize-
dek múltán érik be.

Meg kell értetni az emberekkel, hogy 
a természetvédelem nem egy hatósági 
tevékenység, hanem mindannyiunk – 
az erdõjáró, az erdõgazdálkodó és a 
hatósági szereplõ – közös munkájának 
eredménye. 

Dr. Korbácska Zsófia,  
PPTE Teremtésvédelmi Kutatóintézet

Fotó: Szilágyi Dénes/NKE,  
Fekete István/AMZambó Péter államtitkár(AM) elõadást tart a konferencián 
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